
Slavnostni govornik ob otvoritvi novih proizvodnih zmogljivosti je bil Ljubo
Jasnič, izvršni sekretar CK ZKS, ki je še posebej spregovoril o razroju
družbenoekonomskih odnosov. * ,, .,-..-,.„.. _ ,. . , n,
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Pogled na novo svečarno, v ozadju pa je gradnja nove poslovne stavbe
Ilirije-Vedrog in Tiskarne Ljubljana

Medli plameni
nove svečarne!

Delovna organizacija Ilirija-Vedrog je
danes največji proizvajalec sveč v Jugosla-
viji, saj pokriva kar 60 odstotkov jugoslo-
vanskega tržišča. Sama proizvodnja je bila
sprva bolj obrtniškega značaja, šele leta
1975 pa so začeli uvajati modernejšo te-
hnologijo. Takrat so se delavci te delovne
organizacije odločili, da zgradijo popolno-
ma nov obrat in s tem povečajo proizvo-
dne zmogljivosti. V veliki meri je tej odlo-
čitvi botrovalo spoznanje, da lahko pre-
cejšnjo količino teh izdelkov izvozijo. Pri-
pravljalna dela so stekla leta 1977, gradnja
pa je bila zakJjučena konec leta 1980. Nov
obrat, katerega površina znaša 3.200 kva-
dratnih metrov (projektiran je za 100 od-
stotkov večje zmogljivosti) je stal 11,2 mi-
lijarde starih dinarjev. V tej vrednosti pa
ni upoštevana oprema (približno 2,3 mili-
jarde starih dinarjev), saj jo delovna orga-
nizacija kljub že odobrenemu kreditu
vsled prepovedi uvoza ne more uvoziti.

Delovna organizacija se tako nahaja v
težkem položaju. Po izrednih izvoznih
uspehih (Ilirija-Vedrog je bila tudi ena
izmed tistih delovnih organizacij, ki je iz-
polnila v Ietu 1980 tudi vse obveznosti po
dodatnem izvozu) je njihova planirana
proizvodnja v letu 1981 močno ogrožena.
V ilustracijo nekaj podatkov: Iani so proi-
zvedli 1855 ton sveč (od tega v izvoz 595
ton), letos pa so načrtovali proizvodnjo
2880 ton odnosno 1400 ton sveč namenje-
nih izvozu izključno za zahodni trg. Ven-
dar prepoved uvoza opreme ni edini pro-
blem. V zadnjih dveh letih se je namreč
preko vseh meja povečala tudi cena osnov-
ne surovine, saj je poskočila od 7,5 dinarja
na 28,5 dinarja za kilogram. V tem trenut-
ku pa to pomeni, da s temi izvoznimi cena-
mi niso več konkurenčni na evropskem
trgu, kjer pa je povpraševanje po kvaliteti
teh izdelkov bilo vedno izredno veliko.

V Iliriji-Vedrog se torej danes ob otvo-
ritvi tega sodobnega objekta in s tem prak-
tično ob novi delovni zmagi (institucija je v
precejšnji meri financirana tudi iz lastnih
sredstev) upravičeno sprašujejo, kako naj-
ti pot iz težavnega položaja. Investicija, ki
je bila ves čas izvozno usmerjena, se pač
ne bo mogla obrestovati zželjenimi učinki.
Res, da so določene zakonske obveznosti
domena širše družbene skupnosti, res pa je
tudi, da se naša širša družbena skupnost
nahaja v položaju, ko so v prvo vrsto pri-
zadevanj ekonomske stabilizacije uvrščene
tudi tovrstne izvozne investicije!?

Gordijski vozel torej, ki kliče po razreši-
tvi!

Ob otvoritvi so si številni gostje,
med katerimi je bila tudi Tilka
Blaha, podpredsednica RK SZDL,
predstavniki družbenopolitičnega
življenja mesta Ljubljana in
občine, ogledati proizvodnjo v
TOZD Ilirija.


